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به اندازه یک حبه قند هم تخلف نداشتم
مسعود زریبافان رئیس پیشین بنیاد شهید درخصوص موضوع پرونده فساد در بنیاد شهید گفت: هیچ تخلفی در زمان 
ریاست او اتفاق نیفتاده و هرچه بوده مربوط به قبل بوده است. وی با بیان اینکه این قضیه به هیئت تفحص رفت گفت: 
متاسفانه یا خوشبختانه، تهیه کنندگان گزارش نتوانستند نظر کمیته را جلب بکنند؛ یعنی به عبارتی این گزارش به تایید 
هیئت تفحص و تایید نرسید و مختومه شد. هیچ تخلفی توسط مدیران صورت نگرفته و اگر تخلفی بوده مربوط به گذشته 
بود. منظورم مسئولین دولت پیش از اصلاحات.  رئیس پیشین بنیاد شهید با بیان اینکه فقط یک مورد کلاهبرداری مثلا 
یک مورد اختلاس صورت گرفته که فرد را )که قبل از من آنجا مشغول بود( برکنارش کردم اظهار کرد: این کلاهبرداری 

نیســت. دو مورد الان صورت گرفته که یکی سوء استفاده بوده که من آن مدیر را از قبل عزل کرده بودم. چراکه متوجه شدم مدیر صالحی نیست. بعد 
هم که از تخلفش مطلع شــدیم پرونده را به دادگاه فرســتادیم و خودم هم پیگیری کردم و ملاقات متعددی با دادستان داشتم. نهایتا پرونده به جریان 
افتاد و طرف را گرفتند و تمام پولی که گرفته بود را از او پس گرفتند.  زریبافان تاکید کرد: من به شما اعلام می کنم اگر به اندازه یک حبه قند زریبافان در 
بنیاد استفاده کرده رو کنند. وی با اشاره به اینکه طرح این بحث ها مربوط به اواخر دولت احمدی نژاد بود اظهار کرد:  بیشتر در دولت بعد بررسی هایش 
انجام شد. گفتند تصویب شده، ما هم گفتیم بررسی کنید. مهم نیست، خودمان به خودمان اعتماد داشتیم.  رئیس سابق بنیاد شهید با بیان اینکه اگر 
مورد دارند، بیایند دادگاه گفت: کار ســختی نیســت که یک نفر مدام مصاحبه کند. هرچی ناراحتی خودش است اینگونه بروز بدهد و دیگران را خراب 

بکند. شما نتوانستید کمیته هیئت را متقاعد کنید و نتوانستید کمیته اجتماعی را متقاعد کنید. وقتی نتوانستید، اشکال از من است؟ 

دفاع ضرغامی از عملکرد خود در صداوسیما 
درپی اظهارات علی لاریجانی در گفت وگوی ویژه خبری شــب شبکه دوم ســیما درباره مدیریت گذشته صداوسیما، 

عزت الله ضرغامی رئیس اسبق این سازمان توضیحاتی را منتشر کرد. 
ضرغامی در پاسخ به این اظهارات لاریجانی که در حالی که می شد با ١٢،١٠ هزار نفر کار کرد ولی ناگهان تعداد کارکنان 
این ســازمان به ٣٦ هزار نفر رسید، نوشته است:  سازمان ایده آلی که به اعتقاد شــما باید با ۱۲-۱۰هزار کارمند اداره 
شود، با ۲۸هزار کارمند در ســال ۸۳ تحویل شد )به اعتقاد برخی مدیران ۳۰هزار نفر(؛ امروز تعداد کارمندان سازمان 
۳۳.۶۰۰نفر اســت.   اگر منظور شما تعداد کارمندان رسمی است؛ لازم است اشاره شود که این رقم در سال۸۳ )اتمام 

مدیریت جنابعالی( ۱۴.۴۰۰نفر بود که در سال ۹۳ به ۱۳.۶۴۰نفر کاهش یافت. 
ضرغامی در بخشــی دیگر و در پاســخ به اظهارات رئیس مجلس درخصوص افزایش حقوق کارمندان صداوســیما نوشته است: اصلاح پایه حقوق 
کارمندان بر اســاس ضوابط و مقــررات قانونی و از محل اعتبار اضافه کار و رشــد ســالیانه ضریب حقــوق کارکنان دولت و عادلانه شــدن دریافتی 
بدنه ی کارکنان به ویژه در اســتانها و بازنشســتگان عزیز ســازمان، اقــدام به تأخیر افتاده و لازمی بود که با مطالعه و مقایســه با ســایر دســتگاهها 
انجام گرفت. از شــما انتظار می رفت با شــناختی که از ســازمان صداوســیما دارید؛ پشــتیبان کارمندان ســازمان باشــید و از حقوق حقه  آنان دفاع 
 نماییــد. بــا توجه به اینکه بخش اعظم تولید ســازمان، مســتقیماً توســط بدنه  کارکنان انجــام می گیرد؛ هنوز جای توجه بیشــتری بــه این موضوع 

وجود دارد.

از افراطی گری گرفتار 
خسارات زیادی شدیم

حضرت آیت الله مکارم شــیرازی با تاکیــد بر اینکه 
افراط ســبب تخریب می شود، گفت: از افراط گری 
گرفتار خســارت های زیادی شــدیم کــه هنوز هم 

ادامه دارد.
آیــت الله مکارم شــیرازی شــامگاه پنجشــنبه در 
تفســیر فصــل هجدهم دعــای بیســتم صحیفه 
ســجادیه با اشــاره بــه اینکــه امام ســجاد)ع( از 
خداونــد تقاضا می کند که ایشــان را از »اقتصاد« 
بهره مند نماید، گفت: کلمه اقتصاد در فارســی به 
معنای تجــارت و فعالیت های مالی اســت اما در 
زبان عربی بــه مفهوم میانه روی و دوری از افراط 

و تفریط می باشد.
وب افزود: نخســتین نکته از دعا این است که امام 
سجاد)ع( از خداوند تقاضا می کند که توفیق دهد از 

افراط و تفریط در کارها پرهیز شود.
وی با بیان اینکه افراط و تفریط بلای بزرگی در جوامع 
انسانی است، گفت: این مســئله در زندگی فردی و 

اجتماعی افراد زیادی وجود دارد.
ایــن مرجع تقلیــد با تاکید بــر اینکه افراط ســبب 
تخریب می شــود، ابراز داشــت: واقعــا در زندگی 
فــردی و اجتماعی از افراط گری گرفتار خســارت 
های زیادی شــدیم که هنوز هم ادامه دارد؛ بنده 
نمی خواهم وارد جزئیات شــوم اما از افراط گری 
خسارت هایی وارد شده اســت که هنوز هم ادامه 

دارد.
حضرت آیت الله مکارم شیرازی همچنین بر نهی از 
تفریط تاکید کردند و افزود: بلای تفریط ســبب می 
شود که دشمن خیال کند ما تسلیم شدیم و هرکاری 
دلش می خواهد انجام دهد و از ما بخواهد اســرائیل 
را به رســمیت بشناسیم و در خصوص عرصه دفاعی 

ما نیز مسائل نامربوط مطرح کند.
ایشــان تصریح کــرد: در صورتی که تفریط شــود، 
دشــمن طمع می کند و می خواهد بــر همه امور ما 

تسلط یابد.

همه آیات قرآن توصیه به اعتدال است
وی بار دیگــر بر لزوم نهــی از افــراط و تفریط در 
زندگی تاکید کردند و افزود: باید در خط مســتقیم 
اعتدال حرکــت کنیــم؛ در زندگی فــردی اگر در 
خط اعتدال حرکت کنیــم هیچ  ناراحتی و ناآرامی 
بوجود نمــی آید؛ ناراحتی ها همــواره از تندروی و 

کندروی است.
این مرجع تقلیــد همچنین بر لزوم حرکت خانواده 
های ایرانی در مســیر اعتدال در زندگی شخصی 
گــر زن و شــوهر در خط  تاکیــد کردنــد و گفت: ا
اعتدال حرکت کنند، مشــاجره پیــش نمی آید که 
پرونده های دادگستری و آمار طلاق افزایش پیدا 
کند؛ متاســفانه دائم به مــا از افزایش آمار طلاق 

می گویند.
حضرت آیــت الله مــکارم شــیرازی افــزود: در 
صورتی کــه در مســائل سیاســی و اجتماعی نیز 
در خط اعتــدال حرکت کنیم، شــاهد پیشــرفت 

خواهیم بود.
ایشان همچنین به تعدادی از آیات قرآن کریم که بر 
مسئله اعتدال تاکید دارد اشاره کرد و گفت: خداوند 
در آیه ۱۱۰ سوره اسراء به پیامبر می فرماید »نمازت 
را زیاد بلند یا آهســته مخوان و در میان این دو راهی 

)معتدل( انتخاب کن«.
این مفسر برجســته قرآن کریم در پایان با بیان اینکه 
همه آیات قرآن، انسان را به حرکت در مسیر اعتدال 
توصیه می کند، خاطرنشان کرد: در تمام زندگی خط 

اعتدال را رها نکنیم.

عبور از روحانی؟
اصولگرایان قصد دارند الغا کنند که پروژه عبور از روحانی کلید خورده است

مانــور اصولگرایان روی اختــلاف نظرهای اصلاح طلبــان و روحانی موضوع 
جدیدی نیســت و برمی گردد به فردای پیروزی روحانی در انتخابات سال ۹۲. 
مسائلی مانند اینکه رویکرد روحانی در سیاست داخلی با آنچه مورد نظر اصلاح 
طلبان اســت فاصله دارد، اینکه روحانی بعد از رســیدن به قدرت که با حمایت 
اصلاح طلبان صورت گرفت آن ها را کنار گذاشته است و اینکه اصلاح طلبان 
از روحانی برای رسیدن خود به قدرت استفاده کرده اند و لذا اگر مجلس را بگیرند 

دیگر کاری با روحانی نخواهند داشت. 
امــا گمانه زنی های اصولگرایان برای انتخابــات مجلس رنگ واقعیت به خود 
نگرفت و اســتراتژی سال ۹۲ اصلاح طلبان و اعتدال گرایان برای ائتلاف، بار 
دیگر در سال ۹۴ و انتخابات مجلس تکرار شد. با این حال این دست گمانه زنی 
هــا در اردوگاه اصولگرایان همچنان ادامــه دارد. آن ها این روزها بحث »پروژه 
عبور اصلاح طلبان از روحانی« را مطرح می کنند، آن هم در حالی که کمتر از 
یک سال به انتخابات ریاست جمهوری مانده است. این موضوع در کنار تلاش 
های رسانه ای اصولگرایان برای کم جلوه دادن دستاوردهای روحانی و بزرگ 
کردن مشــکلات و نیز مانور روی این موضوع اســت کــه روحانی اولین رئیس 

جمهور تک دوره ای خواهد بود. 

از »رئیس جمهور تک دوره ای« تا »عبور از روحانی«
اصطلاح »پروژه عبور از روحانی« را اولین بار هفته گذشته مجتبی ذوالنور مطرح 
کرد و چنین اصطلاحی پیش تر به این صورت مطرح نبود. درواقع آنچه پیش از 
اظهارات ذوالنور برای ماه ها عنوان می شد، حول »روحانی، اولین رئیس جمهور 
تک دوره ای« می گشت و یادداشت ها و اظهارنظرهای مختلفی با این محوریت 
صورت می گرفت. چنان که جعفر شــجونی در جدیدتریــن اظهاراتش در این 
خصوص گفته بود: همه ما باید تلاش کنیم حسن روحانی اولین رئیس جمهور 
چهارســاله ایران باشــد و نتواند دوباره به ریاســت جمهوری دست پیدا کند. در 
شــرایط کنونی حســن روحانی رئیس جمهور کشور نیســت و بلکه معاون اول 

هاشمی رفسنجانی است.
اما به نظر می رســد آنچه موجب این چرخش شــد، اظهارات صادق زیباکلام 
درخصوص لزوم کنار کشــیدن روحانی برای انتخابــات ۹۶ و میدان دادن به 
شخصیت هایی مثل ظریف و عارف بود. زیباکلام در مصاحبه ای درخصوص 

انتخابات ۹۶ گفته بود: باید این گونه وارد صحنه ۹۶ شد که آیا روحانی می خواهد 
رئیس جمهور شــود یا نه و آیا اصلاح طلبان مجددا از وی حمایت خواهند کرد؟ 
شاید بهتر باشد که روحانی اعلام کند که من رسالتی داشتم به نام برجام که آن 
را انجام دادم بنابراین در تکلیفی که مردم بر عهده من گذاشــتند موفق بودم و 
دیگر علاقه ای به کاندیدا شــدن ندارم و شخصی را به مردم معرفی کنند و خود 
مشــغول فعالیت در خبرگان شوند، اگر ایشــان چنین برنامه ای را اجرایی کنند 
رئیس جمهور ساز خواهند شد. روحانی بهتر اســت یا عارف یا ظریف را به مردم 

در ۹۶ معرفی کند. اگر این اتفاق بیفتد شانس اصلاح طلبان بیشتر می شود.
این ســخنان انعکاس بسیاری را در رســانه های اصولگرا داشت و در نهایت به 
اظهار نظر ذوالنور درخصوص »پروژه عبور از روحانی« منجر شد. ذوالنور در این 
اظهارات گفت: احتمال اینکه روحانی در انتخابات سال ۹۶ یک رقیب اصلاح 
طلب داشته باشد کم اســت. مگر اینکه در طول یکسالی که از عمر این دولت 
باقی مانده است نتیجه کار دولت و روحانی مانند سه سال گذشته باشد که اصلاح 
طلبان احساس کنند نباید تخم مرغ هایشان را در سبد روحانی خرج کنند و به باور 
عبور از روحانی برســند. وی خاطر نشان کرد: اگر در یکسال باقیمانده روحانی 
حرکتی انجام دهد که نتیجه مثبتی در جامعه داشته باشد ممکن است اصلاح 
طلبان طرح عبور از روحانی را اجرایی نکنند آنچه که مهم اســت این است که 
روحانی در بحث معیشــت و اقتصاد کاری انجام دهد که حداقل آقایان اصلاح 
طلب که سنگ وی را به سینه می زنند احســاس کنند اتفاقی افتاده است و در 
غیر اینصورت ممکن است پروژه عبور از روحانی را در دستور کارشان قرار دهند.

جنگ روانی و شانتاژ است
اما اصلاح طلبان با رد موضوع عبــور از روحانی، طرح چنین مباحثی را جنگ 
روانی جناح رقیــب خوانده اند. مرتضی مبلغ در گفت و گو بــا ایلنا در واکنش به 
موضــوع پروژه عبور از روحانی توســط اصلاح طلبان که از ســوی جناح رقیب 
مطرح شده، این مسئله را رد و تصریح کرد: این یک ادعا پیش نیست؛ طرح این 
مسایل صرفا یک جنگ روانی است که روز به روز ابعاد متنوع تری پیدا می کند. 
اصلاح طلبان از قبل مواضعشان روشــن بوده و استراتژیکی شان این بوده که 
دولت را به پشتوانه شعارهایی که داده است، کمک کنند تا دولت در تحقق این 

وعده موفق باشد.

او ادامه داد: باید دید این  جنگ روانی چقدر می تواند موثر باشــد. به نظر من به 
گاهی قرار گرفتند که به خوبی  دلیل ســوابق این جریان ها مردم در سطحی از آ
ماهیت این جریان ها را شناخته اند و کاملا با ابعاد خسارت هایی که این جریان به 
کشور وارد کرده، آشنا هستند. برای همین ادعاهای آنها نمی تواند تاثیر چندانی 

بر افکار عمومی بگذارد.
مبلغ همچنین با اشاره به ادعای برخی جریان ها در مورد تک دوره ای بودن دولت 
روحانی با بیان اینکه این مســئله مربوط به الان نیست، اظهار داشت: از مدت 
ها قبل این موضوع از طریق یک جنگ روانی از ســوی جریان افراطی به ویژه 
جریانی که در دولت هشت ســاله گذشته نقش جدی داشتند، مطرح می شود. 
آنها با این کار می خواهند ضمن تخریب و تضعیف دولت، شرایطی را فراهم کنند 

که دولت تک دوره ای شود و به دنبال آن به قدرت باز گردند.
او افزود: این جریان بعد از انتخابات هفتم اسفند که مردم در آن »نه« بزرگی به 
تندروها گفتند، روند تخریب های خود را تشدید کردند. این تخریب ها به ویژه در 
استانه انتخابات سال ۹۶ شکل گسترده تری را به خود گرفته است. طبیعی است 

که این جریان  حداکثر تلاش خود را می کند تا به اهداف خود برسد.
احمد نقیب زاده عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران نیز در این خصوص گفت: 
طرح چنین مسائلی یک نوع شــانتاژ و ایجاد فضای غیرواقعی است که نه تنها 
به سود اصلاح طلبان نیست، بلکه به سود اصولگرایان نیز نخواهد بود؛ چراکه 
طرح این مسائل ممکن است نظر مردم را منحرف کند ولی نقشه های آنان الزاماً 
عملی نخواهد شد. نقیب زاده در مورد طرح عبور از روحانی گفت: چنین طرحی 
منطقی و امکان پذیر نیست، چراکه این سؤال پیش می آید که "عبور از روحانی 
برای رسیدن به چه کسی؟". بحثی که صادق زیباکلام مطرح کرد، در حقیقت 
یک شــوخی بود و به نظر بنده این شوخی حاوی این پیام بود که در صورت کنار 

زدن روحانی، یک فرد لیبرال تر جای او را خواهد گرفت.
وی ادامه داد: »اصولگرایان بر این باورنــد که روحانی به خاطر حصول برجام، 
محبوبیتی کسب می کند و ســپس درواقع زمینه برای اصلاح طلبان بعدی نیز 
فراهم شده و قدرت به طورکلی از دست اصولگرایان خارج می شود. نگرانی این 
طیف از این موضوع، کاملًا صحیح اســت. موضوع دقیقا همین طور اســت، 
جامعه تشــنه اصلاحات و تغییرات اســت و اصولگرایان نیــز مخالف هرگونه 

تغییر هستند.

واکنش روزپیگیری روز

وزیردادگستریبااشارهبهفاجعهمنا:علیهعربستاندرمجامعبینالمللیاعلامجرممیکنیم
وزیر دادگســتری گفت: پرونده شکایت فاجعه منا در مجامع بین المللی پیگیری می شــود و در این زمینه علیه عربستان اعلام جرم می کنیم. حجت الاسلام والمسلمین مصطفی پورمحمدی گفت: پیگیری پرونده 
فاجعه منا ادامه دارد و ما هم اکنون مشغول بررسی راه های مختلف ارجاع این پرونده به مجامع بین المللی هستیم تا به نتایج مطلوب برسیم. از آنجایی که این پرونده علیه کشوری دیگر تشکیل شده است، محاکم 
ما نمی توانند علیه عربســتان اعلام جرم و اقامه دعوا کنند. پورمحمدی افزود:  پیگیری های حقوقی ادامه دارد؛ وکیل و مشــاوران حقوقی گرفته ایم اما بیشــترین بخش کار باید از طریق مراجع دیپلماتیک کشور 
پیگیری شــود و قوه  قضائیه هم برای تسریع در این پرونده کمک می کند. هم اکنون شکایات خانواده شهدای منا ثبت شده و ما علیه عربستان اعلام جرم خواهیم کرد. دولت عربستان به نظام حقوقی بین المللی 
پایبند نیســت و محاکم داخلی این کشور هم اســتقلال لازم را ندارند و موانع بزرگی سر راه رسیدگی ماســت. مهر سال ۹۴ در مراســم رمی جمرات، بیش از ۲۴۰۰ حاجی بر اثر ازدحام جمعیت ناشی از بی تدبیری 
ســعودی ها جان باختند که ۴۶۴ نفر از این حجاج ایرانی بودند. پس از وقوع این فاجعه، دادســتانی کل کشور مامور رسیدگی به پرونده شد که دادسرای ناحیه ۲۷ تهران نیز به ثبت شکایات و اسناد فاجعه منا 

اختصاص داده شد. از آن تاریخ تا امروز پیگیری شکایات خانواده جان باختگان منا در مراجع قضایی ادامه دارد.

سیاسی


